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Úterý 25. 7.

Tkaná hudba
 (od 17.30 hod.)

Woven Sounds (IRN)
- za každého počasí v jízdárně

Banda (SK) 

Ana Carla Maza 
(Cuba)

Noční koncert
ve Staré tkalcovně

Kacper Malisz (PL)

After Midnight 2023 - 4
Ze všeho nejdřív se musím omluvit. Do včerejšího Plátku jsem napsal vzpomínku na Honzu 
Sobotku. Na stolku s Plátkem ležela taky knížka „JÍZDA V PROTISMĚRU Jan Sobotka * 
Bob Dylan, blues a další podivuhodnosti“. Na titulní straně fotka Honzy Sobotky ve 
folkovkovém triku na kolotoči, který byl v r. 2019 součástí výzdoby Staré tkalcovny, uvnitř 
výběr Honzových textů o muzice, spousta fotek a vzpomínky jeho kamarádů na něj. Nevím, 
kdo knihu z nakladatelství Galén přivezl, ale jsem mu vděčný. Jak jsem jí listoval, docházelo 
mi, že jsem ve své amatérské vzpomínce udělal velkou chybu. Vtipná historka o Nixonovi, co 
nosil Amstrongovi kufry plné marihuany nebyla Honzova, ale Petra Dorůžky, který své texty 
šperkuje podobnými špílci jako on. Omlouvám se, psal jsem to minulý týden někde pod 
Alpami a byl jsem líný to doma zkontrolovat. Měl jsem to nechat na profesionálech, ale 
nenapadlo mě, že se kniha v Náměšti objeví, a to dokonce ve stejný den, kdy bude v Plátku 
můj nesmysl. Ale myslel jsem to dobře, jak zpívá Oldřich Janota... A teď k včerejší hádance: 
Píseň Léto mé nazpíval v r. 1974 folkař a rocker VÁCLAV NECKÁŘ, který se celý život 
maskuje za popíka, ale my jsme ho prohlédli. Hudbu i text napsal Jan Hrábek, což byl primáš 
Pražských smyčců, předchůdců dnešních fiddlerů. Vlastně takový Honza Hrubý s básnickým 
střevem, viz úryvek: „Květiny u cestičky, koláče od babičky/ty dobré s jahodami, ten 
nejsladší pak dá mi/já to znám, já to znám//Kachny se kolébají,venku si děcka hrají/rybáři na 
úsvitě, slunce jim hází sítě/já to znám, já to znám.“ Když jsem si písničky oslavující léto a 
prázdniny na jaře chystal, nenapadlo mě, že už v polovině července bude hořet Rhodos a 
Korfu a že lidi začnou uvažovat o Polsku a o Švédsku, ale to už se SAMSUNGEM LENKEM 
taky nenapravím … S BRUSHYM ONEM STRINGEM, abych ho správně vyskloňoval, jsme 
se letos poprvé uchýlili do jízdárny a asi si budete myslet, že jsem úchyl, když ke třem 
velkým jménům, které pod dojmem show jamajského umělce vygeneroval Ďoubal, přidám 
ještě čtvrté: ARMSTRONG (ten, co mu Nixon nosil kufry), MARLEY, PRESLEY, GOTT. 
Ale představujte si se mnou: Brushyho písně dáme přetextovat do češtiny a UMĚLÁ 
INTELIGENCE nám je po karlogottovsku nazpívá, což by dnes neměl být problém. Pokud 
jde o textaře, volba je jasná: umělou inteligenci nakrmíme daty Jiřího Štaidla i všech 
krasobruslařek a lyžařek, které miloval a ony milovaly jeho, a pokud je umělá opravdu 
inteligentní, musí z ní vypadnout něco, co by nesvedli ani KAINAR, FISCHER a SUCHEJ 
dohromady. Když se předpověď předpovídající tornádo ukázala mylnou a my mohli zase do 
parku, poslouchal jsem pokorně folklorní LILIUM LISTE. O něčem takovém se neodvážím 
vtipkovat, zvláště proto že během jejich koncertu mně definitivně došlo, jakou koninu jsem 
napsal do vzpomínky na Honzu Sobotku. Kdybych neměl tak špatné svědomí, vymyslel bych 
něco ve stylu ZPÍVÁ CELÁ RODINA a určitě bych našel nějaký důkaz, že i VLADIMÍR 
DVOŘÁK byl vlastně folkař. V šapitó jsem vyslechl Hmlisto & Petra Linharta, a protože 
mně během jejich vystoupení otrnulo, nabízím jim reklamní slogan: „To, kvůli čemu 
KATEŘINA TUČKOVÁ popíše několik set stran, dostaneme my do tříminutové písničky.“ 
Líbí se mi na nich to, co nás už před 40 lety učili v jedné škole v B: dějiny je třeba 
zalidňovat. Příklad za všechny: Přestože jsem měl od dětství před očima fotografie KARLA 
PLICKY, nikdy mně nedošlo, že musel v r. 1939 ze Slovenska utéct do protektorátu. Mezitím 
se setmělo a park patřil triu LADY MAISERY, což bylo to nejlepší, co v něm letos zatím 
zaznělo. Napsal bych víc, ale potřebuju místo pro hádanku na zítřek: Kterápak folkařka 
zpívala na konci minulého století: PÍŠE, ŽE TAK JAK MĚ ZNÁ, MÁM UŽ ČAS NA 
PRÁZDNINY, AŤ VYPNU GRAMOFON, TO OSTATNÍ UŽ OBSTARÁ ON?

Milan Zeibert
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Středa 26. 7.

Hudební mosty 
(od 17.30 hod.)

Jiří Pavlica & Hradišťan

Kurbasy (UA)

Brighde Chaimbeul, Ross Ainslie 
and Steven Byrnes (Skotsko)

Filmy z WOMEXu
ve Staré tkalcovně 

11 hod.: The Desert Roker
12:20 hod.: Orchestr z krajiny ticha 

Open scéna
kaple sv. Anny ve Špitálku od 14 hod.

Listověj
u mostu od 16 hod.

Pavel Čadek

Šapitó
stan v zámeckém parku 

Divadlo Pruhované panenky: O Třech 
neposlušných kůzlátkách od 18:40 hod.

Jan Fic od 20:30 hod.

Noční koncert
Stará tkalcovna

Ryan Young (UK)
Tomáš Lanča, Evoluce, 2005, bronz
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Říkám ti to posté, moste! Zpráva z pondělní dílny 
tvůrčího psaní
V pondělí jsme měli jasný plán. Stavět mosty, spojovat, 
seznamovat se a tmelit. Pár mostů jsme při tom i zbořili, ale tak 
už to chodí… Když se kácí les, lítají třísky. Při kolektivním 
psaní jsme se inspirovali větami z knihy Co se stane dál, která 
obsahuje povídky současných českých autorek. Na závěr dílny 
přebral iniciativu vítr (chuligán, pihovatý uličník), který vše 
přečetl a vybral pár ukázek. Co se stane dál? Přijďte do dílny 
psaní a dozvíte se to! 

-pf-
PS: Každý den, 10:30 – 12:00, v parku před školou.
Ukázky z dílny psaní (kolektivní texty):

SEN O DORTU
„Dort nechceš?“ usmála se. 
„Nechci, děkuju moc,“ odpověděl, ale byl zamračený.
Proč se ptá? Vždyť ví, že mám cukrovku!
Jenže v životě to tak chodí. Bylo to jako pokušení… mámivé, 
neodolatelné, sladké…
Čokoláda se začala pomalu roztékat…
Doufám, že se teď cítí špatně. A dlouho mu to vydrží. To má za 
to!

Probudila jsem se a zírala do tmy… Byl to sen? Tak sladký a 
opravdový?
Podívala jsem se na něj a uvědomila si, že to musím udělat.
Musím mu za všechno odpustit.

ODCHÁZENÍ
Karel… její Karel. Osudová láska. Viděl jsi ty růže? Asi 
neviděl, už si nevšímáš maličkostí. Viděl jsem, ale když ty 
žádnou snahu o smíření neoceníš. Snahu o smíření? Kde byla? 
Už je všechno pryč…
Zazvonil zvonek. Zvedla se a šla ke dveřím. Napadlo ji, kdo by 
mohl stát za nimi. Otevřela a uviděla policejní průkaz: „Bydlí tu 
Karel?“
„Ne, toho pána neznám,“ zalhala zcela přirozeně.

Žádný Karel tu nebydlí. A věděla, že je to pravda.

`

Program Open scény 
každý všední den vždy: 
od 14 hod. první kapela v 
kapli sv. Anny
od 16 hod. druhá kapela 
u mostu (v případě 
nepříznivého počasí též v 
kapli)

Středa 26. 7.
Listověj 
Pokud je putování 
krajinou a hledání 
příběhů meditací, jsou v 
tomto smyslu písně 
kapely Listověj meditační 
hudbou. Kde jinde se lze 
setkat se svým nitrem, než 
v náruči pokojné přírody. 
Jak výstižněji pochopit 
odraz Božského světla, 
než v nahotě slova a díle 
rukou. Hudba samotná je 
stavem, který tahle 
meditace navozuje.  
Lyrické vidění světa, 
harmonie pramenící z 
tušeného zdroje, zdají se 
dostatečným argumentem 
setkávání se v písních. 
Nosným tématem kapely 
je mystická krajina 
Vysočiny se svými 
literární kořeny. Tedy 
čas, kdy se na Vysočině 
protly životy Jakuba 
Demla, Otokara Březiny, 
Anny Pammrové, Jana 
Zahradníčka a Bohuslava 
Reynka.V kapele hrají 
Jiří Nohel - autor, kytara, 
Markéta Štouračová - 
flétna, klávesy, Aleš 
Tomek - housle, perkuse
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Kolokvium
Diskusní setkání zájemců o problematiku hudby etnické, lidové, 
folkové či rozmanitou oblast tzv. world music přivádí do 
Náměšti nad Oslavou každoročně jak zástupce akademické obce 
(etnology, etnomuzikology, etnochoreology, muzikology a 
estetiky), tak hudební publicisty a redaktory... 

20. ročník Mezinárodního kolokvia zaměřeného na lidovou, 
folkovou, etnickou hudbu a world music

Od folkloru k world music: Nové cesty ke staré hudbě
Náměšť nad Oslavou, 25.–26. červenec 2023
Místo: sál areálu CETT, Náměšť nad Oslavou

Vstup volný.

středa 26. 7. 2023
10.00 – 10.15 Jiří Moravčík: Tuniský obřad stambeli ve stínu 
otrokářské éry
10.20 – 10.35 Milan Tesař: Analog Africa, Habibi Funk… a ti 
druzí
10.40 – 10.55 Kateřina García: Performance as Journey: The 
“Cantiga I” by Martín Codax 
11.00 – 11.20 přestávka
11.20 – 11.35 Aleš Opekar: Různé podoby jednoho 
Limonádového Joea v průběhu několika desetiletí
11.40 – 11.55 Jiří Plocek: Staré v novém aneb cesta oslovení 
12.00 – 12.15 Petr Dorůžka: Zkratky mezi hudbou uměleckou i 
přízemní
12.30 – 14.00 přestávka
14.00 – 14.15 Milan Zeibert: „Nová hudba Midích lidí se starým 
obsahem z citací písní jiných lidí“ zpracované formou kratšího 
textu a delší ukázky
14.20 – 16.00 seminář, diskuse

Tomáš Lanča, Evoluce, 2005, bronz
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Na dnešní scéně...
WOVEN SOUNDS (Írán, Turecko)
Hudba ke tkaní koberců
Vystoupení spojující hráčskou virtuozitu s uměním tkaní koberců

tkaní? Bodejť by ne, to k takové práci přece neodmyslitelně 
patřilo. Jenomže zatímco ona dávala přednost lidovým 
písničkám o lásce a nešťastných husopaskách, íránské ženy si 
prozpěvují: „Dva červené uzle vedle tří modrých ve druhé 
řadě. Jeden růžový na to samé místo. Do třetí řady vrátit 
hnědý.“ A nejčastější refrén zní: „Udělala jsem to.“ Pracovní 
písně k ulehčení dřiny se používají po celém světě odnepaměti. 
Historie symbiózy mezi zpěvem a tkaním pak sahá až do 
starověkého Řecka, kdy se říkalo, že tamní ženy nezpívají, ale 
tkají. Tradice ruční výroby nádherných koberců je v Íránu po 
staletí rovněž spojena s jedinečným stylem pracovních písní a 
recitací dotvářejících řemeslnou a uměleckou kulturu tkaní. 
Říká se jim Naqshe Khani, řekněme Zpívání vzorů. Nejde o 
pouhou kratochvíli během monotónní práce, ale doslova o 
přesný návod neboli hudební předlohu, jak navržené vzory 
utkat s minimálními chybami. Díky industrializaci, moderním 
technologiím a složitým vztahům Íránu se Západem však počty 
tkalců dramaticky klesají a ruční výrobě koberců hrozí 
postupný zánik. A tím i tradici Naqshe Khani. Cílem 
výzkumného projektu Woven Sounds hudebníka a 
etnomuzikologa Mehdi Aminianiho je v íránských provinciích 
prozkoumat a zdokumentovat ohrožené nehmotné kulturní 
dědictví a následně ho se svým ansámblem volně interpretovat. 
A s uvedením do veřejného prostoru docílit toho, aby se o něm 
vědělo a neztratilo se v zapomnění. Aminianiho experimentální 
přístup potom na koncertu spojuje melodickou hudbu a 
hráčskou virtuozitu s uměním tkaní. Nenahraditelnou členkou 
ansámblu je totiž zpívající íránská tkadlena a zpěvačka 
Maryam Sadat Abtahi. A ještě jedinečný muzikant bude 
součástí kvartetu Woven Sounds, totiž úžasný hráč na housle 
kamanche Tohid Vahid.
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Zeibert

Pavel Čadek 
Pavel Čadek je mladý 
český písničkář 
doprovázející se na 
violoncello - je tak jediný 
svého druhu. Dostal se 
do povědomí posluchačů 
jako předskokan Pokáče, 
Xindla X, Petra Bende, 
Báry Polákové, Jelena a 
dalších... Mezi jeho 
nejznámější písně patří 
30 (duet s Pokáčem), 
Prsa (duet s Michalem 
Horákem od Pana 
Fenka), Nestíhám a 
Utekla mi s ajťákem. Ač 
se jedná bez výjimky o 
humorné písně, velkou 
část publika si Pavel 
Čadek získává svou 
vážnější či lyrickou 
tvorbou, kterou při 
vystoupeních vkusně 
střídá s humorem.

Šapitó
Scénu Šapitó naleznete v 
zámeckém parku „v 
bílém stanu“ a její 
program se koná ve 
všední dny vždy zhruba 
od 18,40 a od 20,30 
hodin…

Úterý 25. 7.
Labil Bones: Cvičenci 
za čárou
Pod heslem „ve zdravém 
těle, zdravý duch“ se 
snaží dva klauni-cvičenci 
prostě uspět. Touha 
zacvičit dokonalou 
sestavu je však příliš 

Písně v Šapitó
Rozsutec, Děčín
Sudety
Praha u Lučence
Praha a Brezno
Česko a Slovensko
nevzpomíná se lehce
odsun a příchod 
rozčarování
vkrádá se smutek
a vina
písně doznívají

Naděje není?
Michal K.

Prosíme návštěvníky 
festivalu, aby kouřili v 
zámeckém parku pouze 
na místech, která k tomu 
jsou vysloveně určená. 
Děkujeme!

Znáte perské 
koberce? Dobře, 
takže víte, po jak 
složitých a 
pestrobarevných 
ornamentech 
šlapete. A zpívala 
si vaše babička při 



BANDA (Slovensko)	
Banda koledující si o úspěch
Tradice versus rock, reggae a hudební nadhled
Jmenují se tak, jak se jmenují, vede je houslista a zpěvák Samo 
Smetana a jsou... bez debat, taková neposedná, věčně 
rozesmátá a parádně sezpívaná „banda" skvělých muzikantů 
těžící z lokálních slovenských tradic. Banda si koleduje, je sice 
název loňského předvánočního alba, svého času ale mohl 
připomínat varování. To protože před dvaceti lety, kdy začínali, 
nebylo na Slovensku tolik skupin, které by se tak odvážně 
vzepřely tradicionalistům. Banda se totiž pustila do 

nadčasových úprav spišských, rusínských, horehronských, 
ukrajinských nebo romských lidovek na albech bez zábran 
odbíhala k reggae, funky nebo rocku. Ale protože v řadách 
skupiny působí několik renomovaných etnomuzikologů a 
vědců, a pod čepicí mají i ostatní členové, nikdy nepřekročila 
čáru, za kterou už hledáme mainstreamový kalkul. A to pro 
tuhle zpropadeně sympatickou Bandu platí pořád.  

ANA CARLA MAZA (Kuba)
Báječná cellistka s kytkou ve vlasech
Hudba pro violoncello, svůdný hlas, jazz, tango a kubánské 
bolero
Ještě ji nebylo ani třicet, a přesto se po cestě mezi Havanou, 
Barcelonou a Paříží dokázala zpívající violoncellistka s 
impozantní technikou proměnit v neodolatelnou jazzovou 
senzaci, na kterou se stojí fronty. Havanské rodačce prý k tomu 
stačilo jen zatřást osudem. Průkopnický francouzský cellista 
Vincent Segal ji přezdívá Ana Maza Rostropovič a chvíli trvá, 
než pochopíte, co tím myslí. A pak další, než vám dojde, že 
nejenom hráčskou virtuozitu, ale i to, že ruský velikán stejně Tomáš Lanča, Evoluce, 2005, bronz
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Hnízdo múz...
Středa 26.7.
9:00 - 14:00 Grafická dílna
dle domluvy cca 3 hodiny Orchestr Folkových prázdnin
9:00 Raníčkova pohádka z půdy
9:00 - 12:00 Houboznalecká dílna
9:00 - 12:00 Bosokorálky
9:00 - 12:00 Dreamcatcher "lapač snů"
9:30 - 13:30 Skleněné vitráže technikou Tiffany 
10:00 - 11:00 Tančírna - argentinské tango
10:00 - 12:00 Skleněné vinuté perly - šperkařská technika
10:00 - 12:00 Žonglování a kejklování s Adélkou
10:00 - 12:00 Rovnováha s Jirkou
10-12 a 13-15 Kovářská dílna u Tasovských
10-12 a 13-15 Řezbářská dílna se sochařem
10-12 a 13-15 Ruční tkaní na dřevěných stavech
10:00 - 13:00 Hrajeme si s dětmi - Výroba domečků i s jejich 
obyvateli
10:00 - 13:00 Výroba pastýřských píšťal z černého bezu
10:00 - 13:00 Drhaná dílna aneb Macramé pokaždé jinak
10:00 - 14:00 Smalty na vařič
10:00 - 14:30 Atelier kresby a malby
10:30 - 12:00 Říkám ti to posté, moste! Dílna tvůrčího psaní
11:00 - 14:00 Malba na hedvábí s Barevným světem
13:00 - 16:00 Dreamcatcher "lapač snů"
13:15 - 16:00 Malované dřevěné domečky
13:15 - 16:00 Savování na textil
13:15 - 16:00 Zvonkohra z klíčů 
13:30 - 14:30 Tančírna - MILONGA
13:30 - 15:00 Houbařská poradna aneb z houbaře mykologem
13:30 - 16:00 Skleněné vinuté perly - šperkařská technika
14:30 - 15:15 Dudácký workshop s ROSSEM AINSLIEM
od 15:00 Videoreportážní dílna

Dudácký workshop s ROSSEM AINSLIEM
Ross Ainslie patří mezi dudácké velikány a mělo by vám stačit 
vědět, že s tím samým dudáckým divočákem Ali Huttonem 
vedou superskupinu Treacherous Orchestra a ve chvílích volna 
rolují posluchače jako duo; když tedy to samé Ross neprovádí 
s irským dudákem Jarlathem Hendersonem. Natáčí alba, z 
nichž padá brada a výčet velkých jmen, se kterými 
spolupracoval je snad nekonečný. Stejně tak to je u něho s 
cenami. 

023023
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velká. Vlastní urputnost 
se pro ně stává největší 
překážkou a grandiózní 
fiasko se blíží ke svému 
finále! Nebo ne?

MDŽ
Muzikantky, dámy, ženy
Lucie Redlová, Beata 
Bocek, Eva Ludvík 
Kudrnová a Alžběta 
Jamborová
Ještě v triu – s Jitkou 
Šuranskou - skvělé 
zpěvačky, 
instrumentalistky, 
nápadité skladatelky a 
„holky pro každé počasí" 
překvapovaly nasazením 
od podlahy, radostí a 
muzikantstvím. Říkat jim 
dámy vyžadovala 
slušnost, ale občas to s 
jejich sympatickou 
bezprostřední živelností 
kolidovalo. Po úmrtí Jitky 
to Lucie s Beatou na čas 
zabalily, před Vánoci 
2020 si ale znovu zahrály 
ve streamovaném 
koncertu, kdy se k nim 
přidaly houslistka Eva 
Ludvík Kudrnová s 
hobojistkou Alžbětou 
Jamborovou, a při 
krásném vzpomínání na 
Jitku si užily večera 
plného radosti z hudby. A 
tak se o něco později 
rozhodly pokračovat a 
znovu vyrazit na 
koncerty. S vlastními 
písničkami, Jitčinými i s 
těmi, které mají rády.



volba zůstavší struny. Áčko je struna po všech směrech 
sympatická, má oplet, takže se dobře natahuje, je dostatečně 
silná, takže nepíchá a utrhne ji obvykle jenom kulturista, který 
to přehnal s anabolickými steroidy. Na hmatníku není umístěna 
úplně na kraji, tak vám pod prstem neuhne kamsi do autu. 
Kdyby Andrew takhle očesal například dvanáctistrunku a 
nechal si jenom oktávové géčko, pravděpodobně by svá 
vystoupení končil frustrován po pár minutách ve stylu Jimiho 
Hendrixe, což by mohlo mít v celodřevěné jízdárně fatální 
následky. Vůbec se nedivím, že takto skvělý vynález vzniknul 
právě na Jamajce. Jamajčané vědí, jak si život užít a zbytečně si 
ho nekomplikovat. Vlastně jsem nikdy nepochopil, co v 
mnohých z nich vyvolalo schopnost tak pekelně rychle běhat. 
Taková Shelly-Ann Fraser-Pryce, zvaná pocket rocket, kdyby 
nebyla brzděna vlastnoručně vyráběnými obrovskými 
parukami, běhala by snad rychleji, než její krajan Usain Bolt. 
Ale zpět k tématu. Mám sto chutí, až přijdu domů, sundat ze 
své kytary struny e, h, g, d, E. Tíží mě jenom pár otázek - kdo 
ode mě, ksakru, koupí přebytečných pět kolíčků ladicí 
mechaniky? Na bluegrassové banjo to pasovat nebude, na 
pětistrunnou baskytaru by byly příliš titěrné... A hlavně - jak se 
mám, proboha, naučit zpívat tak, aby můj hlas dostatečně 
vyplnil prázdnotu chybějících strun?!? Ale asi na tom nic 
nebude, v Andrewově podání to vypadalo, jako ta nejjednodušší 
věc na světě. Až na tyto otázky najdu odpověď, jdu do toho! 
P.S. No woman, no cry? Jako bych to už někde slyšel... Možná 
taky od nějakého Jamajčana? Asi to byl ten Usain Bolt, to bude 
ono!                                                                                    Carlos
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jako Anna byl znamenitým klavíristou a troufl si na tango; 
notabene od Piazzolly a tedy najazzlé. Segal zkrátka, 
mimochodem Any častý spoluhráč a důležitý mentor, 
nenápadně naznačil, že je doma v klasice i jazzu, miluje tango, 
kubánskou hudbu, bossa nova a protože má půvabný hlas, 
latinsko-americký temperament prokládá svůdnými šansony a 
nebojí se ani popových melodií. Stejně tak lehce střídá 
španělštinu s francouzštinou a publikum stahuje na svou stranu 
bezprostředností a vrozeným showmanstvím. Nástroj hladí 
smyčcem, používá jako kontrabas nebo perkuse a občas s ním 
tančí jako s milencem. S vynikající kapelou za zády a 
nezbytným předkoncertním rituálem: než vyjde na pódium, 
tančí v šatně na kubánskou hudbu. Dcera chilského skladatele 
Carlose Mazy a kubánské kytaristky Mirzy Sierry začala doma 
v Havaně skládat a hrát v osmi letech a se symfonickým 
orchestrem vystoupila ve třinácti. Jedna z mnoha radostí, 
kterou si dopřála, však spočívá v tom, že jí je každý hudební 
žánr lidově řečeno malý. Po přestěhování do Evropy studovala 
na pařížské konzervatoři, vystupovala s rodiči a později sama. 
Pak potkala Vincenta Segala, odjela turné s rockovou hvězdou 
Jeanem Louisem Aubertem a pustila se do skládání filmové 
hudby. Druhé akustické album Bahía nahrála loni v Barceloně 
jen sama s violoncellem. Na jeden zátah: ráno začala a večer 
bylo hotovo. Instrumentálky střídají písničky věnované 
Piazzollovi nebo její učitelce Miriam Valdés, zesnulé sestře 
jazzového pianisty Chucho Valdése. Název Bahía se 
nevztahuje k brazilskému státu, Ana s ním vzdává hold 
havanské čtvrti, kde vyrůstala. Na koncertech samozřejmě s 
nezbytnou kytkou a báječným showmanstvím.

Orchestr Folkových prázdnin potřetí!
Stálým návštěvníkům Folkovek není potřeba pojem Orchestr 
FP příliš představovat. Připomeňme si, že myšlenka vzešla od 
Jitky Šuranské, která s nápadem do dramaturgie přišla. Jakousi 
předzvěstí byl projekt nazvaný Fidler Band, kterému se v roce 
2019 věnovala naplno společně s houslistkami Vivien Zeller a 
Ursulou Suchanek. Rok 2020 nám všem vymazal covid, a v 
roce 2021 už nám fidlerky Vivien a Ursula napsaly: "Mezi 
věrnými návštěvníky Folkových prázdnin je nespočetně mnoho 
nadaných hudebníků - a nyní mají šanci sejít se a zahrát si s 
některými z velkých osobností, které roky sledovali na jevišti. 
Tato myšlenka na vytvoření festivalového orchestru, který září 
duchem souznění a tvorby hudby v daném okamžiku - byla 
snem Jitky Šuranské, která vždy tak nepostradatelně 
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Liborovy drobnosti...

Z hudební archeologie
Hranice mezi muzikanty, 
kteří se v tvorbě inspirují 
lidovou hudbou, a autory 
stavějícími na imanentní 
melodičnosti mateřštiny 
prakticky neexistuje. 
Rozpoznatelní 
„folkloristé“ ovšem 
bývají posluchači obecně 
přijímáni lépe. Své jistě 
sehrává interpretační 
spontánnost, 
neodmyslitelně spojovaná 
právě s lidovou hudební 
tradicí. Přitom je zcela 
lhostejné, zda je aktuálně 
čerpáno z odkazu předků 
keltských, klezmerských 
nebo místně 
slovanských…	         (li)

Pláč za kovbojárnami
Trvalou popularitu 
divokého západu má na 
svědomí trampské hnutí. 
Znovuobjevování pobytu 
v přírodě na konci první 
třetiny minulého století 
inspirovalo osídlování 
Ameriky. Afroamerické 
prakořeny proto nese i 
současná country scéna. I 
přesto, že se vzdala 
přídomku „western“, bez 
kterého by si ji klasikové 
(Rivolové nebo Kapitán 
Kid) nikdy nedokázali 
představit. Navíc ji 
požírá folk, jak dokládají 
dva „folkoví“ Andělé, 
které má doma Robert 
Křesťan…	         (li)

Dnešní noční 
koncert...

KACPER MALISZ 
(Polsko)
Houslista kapely 
Maliszów
Houslový génius volně se 
potulující mezi tradicí a 
jazzem 
Člen mezinárodně 
proslulého rodinného tria 
Kapela Maliszów z 
polských Nízkých Beskyd, 
sebevědomě o sobě 
prohlašující: „Nehrajeme 
tradiční hudbu, to my 
jsme tradice." A co si pod 
tím představit, dokazoval 
po boku otce Jana a 
sestry Zuzany především 
geniální houslista 
Kacper, jehož hráčské 
umění uzemňovalo 
extrémní rychlostí a 
technikou vymykající se 
běžnému chápání. I díky 
němu Maliszówci 
archaické vesnické 
muzikanství a svůj syrový 
výklad karpatské tradiční 
hudby přenesli do 
moderní doby bez ztráty 
kytičky. Na povrch však 
stále víc vycházely 
Kacperovy ambice 
přesahující do jazzu, 
klasiky a improvizace, 
dávající zřetelnější smysl 
v jeho vlastních 
kompozicích. A když se v 
roce 2022 přihlásil do 
mezinárodní jazzové 
houslové soutěže Seifert 

snaze neošidit interpretaci 
písně, která je srdeční 
záležitostí naproti sedícího 
dobrého kamaráda, poslal do 
věčných lovišť i to svoje éčko. 
Naštěstí jsem ještě jedno 
použité ve svém futrálu našel. 
Tyhle tenké struny mají ještě 
dvě obrovské výhody - 
kloužou a člověk si jimi 
zaručeně propíchá bříška 
všech prstů, kterými má 
vzápětí hrát. Zkrátka a dobře, 
Andrew Chin věděl, jak na to. 
Problémové struny odstranil, 
nechal jenom jednu a hotovo. 
Velmi prozíravou se ukázala i 



obohacovala Folkové prázdniny svým jasem a nekonečnou 
krásnou muzikálností. Tento sen se nyní stává skutečností a 
Folk Holiday Orchestra bude žít hudbou, společenstvím a 
oslavami."  Tak se taky stalo, a proto se letos Orchestr 
Folkových prázdnin setkává potřetí...

Foto některých účastníků (všichni se nevešli) letošního Orchestru FP.

Položili jsme letošním účastníkům zkoušení v Orchestru 
Folkových prázdnin dvě otázky:
1. Co vás přimělo přihlásit se do Orchestru FP?
2. Jste tu poprvé, nebo jste se již zúčastnil/a?
Jestli vás zajímají jejich odpovědi, musíte číst dál...

1. Přihlásila mě sem babička (bez mého vědomí) a ze začátku 
jsem byla naštvaná a orchestr jsem chtěla neabsolvovat, ale 
poznala jsem tu nej kamarádku a tolik báječných lidí.
2. Jsem tu podruhé a podruhé tu prožiju neuvěřitelný týden se 
skvělými lidmi.

1. Nová zkušenost a možnost si zahrát.
2. Jsem tu podruhé.

1. Výborná vaječná pomazánka, skvělá atmosféra.
2. Hudba je vášeň, účastním se orchestru pravidelně a vždy se 
toto období stává vrcholem léta.

1. Možnost si zahrát skladby různých stylů, setkání s 
muzikanty z různých koutů ČR, ale hlavně mě to načerpá 
spoustou pozitivní energie.
2. Účastním se již potřetí.

1. Kolegyně Alice Valešová a taky Julie. I love you.
2. Poprvé. Tomáš Lanča, Evoluce, 2005, bronz
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Tomáš Lanča, Evoluce, 2005, bronz

1. Výborní lektoři, skladby, kolektiv. Zároveň to je skvělá 
příležitost k intenzivnějšímu oprášení hry na housle a naučení 
nových věcí.
2. Účastním se od prvního fidlerského workshopu, ze kterého se 
orchestr zrodil.

1. Byla jsem požádána.
2. Folkové prázdniny navštěvuji pravidelně již mnoho let.

1. Dobrý nápad paní Šuranské a skvělý přístup jejích kamarádů.
2. Jsem zde již potřetí, snad přežijete. Zdar.

1. Houslová dílna byla nahrazena orchestrem, tak mi nezbylo, 
než se přihlásit do orchestru.
2. Jsem věrný účastník, neboť koho Folkovky jednou schvátí, 
toho už nikdy nenavrátí, a pro orchestr to platí taky.

1. Loni jsem si to užil a rád si zahraju na housle.
2. Potřetí.

1. Mám tu kamarády z orchestru.
2. Jsem tu poprvé.

1. Moc jsem se těšila na skvělou společnost a krásnou hudbu.
2. Účastním se už několikátým rokem, s láskou vzpomínám na 
Jitčin houslový workshop.

A na co byste se účastníků Orchestru FP zeptali vy? Svoje 
dotazy vhazujte do krabice na příspěvky, kterou najdete v 
informačním centru u vchodu do parku či jízdárny...

Krátké pojednání o škodlivosti éček, aneb
Jednostrunná kytara je fajn.
Ve všech směrech. Každý, kdo občas hrábne do strun nějakého 
vícestrunného (tedy prakticky kteréhokoliv jiného) nástroje, 
aniž by se bál do toho tak nějak vložit srdíčko, vám to musí 
potvrdit. Mám s tím rovněž určité zkušenosti. Nedávno jsem 
odehrál několikahodinové vystoupení na sedmistrunnou 
mandolínu, protože se mi odlomil okraj nultého pražce a éčko 
se ocitlo mimo hmatník. Jindy jsem za večer použil všechny tři 
náhradní sady strun, protože firma Martin & co. hodila na trh 
nějakou vadnou šarži a všechna éčka se po chvíli hraní v očku 
rozpletla. Téhle zpropadené struny není člověk ušetřen 
samozřejmě ani u kytary. Naposled v pátek - kamarád před 
hraním u ohně naladil nejprve sebe, až poté se pustil do ladění 
kytary. Pořadí to nebylo optimální, naštěstí jsem měl rezervní 
éčko, někteří výrobci dávají do sady rovnou dvě. Vynálezce 
tohoto systému pravděpodobně už někdy na kytaru hrál. 
Netrvalo dlouho a já sám jsem (také již dobře naladěn), ve 
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Competition, přišla na 
řadu otázka, jestli v tak 
silné konkurenci může 
vůbec zvítězit tradiční 
houslista. Porota - 
Michał Urbaniak, Mark 
Feldman a Miroslav 
Vitouš – ji zodpověděla 
bez váhání. Ano, může, 
protože zkrátka jde o 
Kacpera Malisze, ačkoliv 
mu je teprve čtyřiadvacet 
let. A to přitom nebyla 
jeho první cena a zřejmě 
ani poslední.
Na Hudební univerzitě 
Fryderyka Chopina sice 
studuje jazz, nadále však 
zůstává nedílnou součástí 
rodinné kapely a na 
tradiční hudbu nedá 
dopustit: „Přestože 
hledám svůj vlastní zvuk, 
zůstává pro mne 
nejcennější inspirací. 
Jedná se o velký důl plný 
vzácných diamantů, které 
je potřeba objevit.“

Zítřejší filmy z 
WOMEXu..., které se 
nám podobně jako další 
podařilo získat díky 
spolupráci se světovým 
veletrhem world music 
Womex a díky 
producentům a režisérům 
těchto filmů.

The Desert Rocker 
(2022)
Hluboce osobní a intimní 
portrét legendární 
alžírské zpěvačky, 
léčitelky a charismatické 
hudebnice Hasny El 
Becharia, která na 
Folkových prázdninách 
vystoupila v roce 2007. 
Dobře tedy víme, že jako 
jedna z prvních prolomila 
tabu ohledně hry na 
ženám zapovězenou 
posvátnou loutnu guimbri, 
spojenou s tranzovními 
rytmy rituální hudby 
gnawa. Kanadsko-
alžírská režisérka a 
producentka Sara Nacer 
provázela letos už 
dvaasedmdesátiletou 
Hasnu mnoho let. 
Pravidelně ji 
navštěvovala doma, v 
saharském městečku 
Bechar, vedla s ní 
rozhovory, zachycovala ji 
na koncertech, v 
soukromí, na kanadském 
turné a stála po jejím 
boku, když vážně 
onemocněla. Nasbírané 
záběry proložila 
archivními snímky a 
vznikl tak fascinující film 
o životě úžasné 
průkopnické umělkyně, 
která se už teď zařadila 
mezi nejikoničtější 
hudebnice všech dob.
Děkujeme Julii Lapointe a 
Saře Nacer za možnost 
uvést film na festivalu.
Délka filmu: 75 minut.
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